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Poslanci zvýšili mateřskou na úroveň loňského roku 
 
 
Jan RICHTER, moderátor 
-------------------- 
Poslanci na své poslední schůzi před volbami přehlasovali veto prezidenta Klause a zvýšili mateřskou 
na úroveň loňského roku. Mateřská se tak bude od 1. června vyplácet opět ve výši 70 % vyměřovacího 
základu. Matkám bude také doplacen rozdíl mezi nižší a vyšší dávkou za předešlé měsíce. Po telefonu 
teď zdravím ekonoma Daniela Münicha z Institutu CERGE-EI, dobrý večer. 
 
Daniel MÜNICH, ekonom, CERGE-EI 
-------------------- 
Dobrý večer. 
 
Jan RICHTER, moderátor 
-------------------- 
Pane Münichu, podle levice nebude dopad zvýšené mateřské na rozpočet nijak dramatický, pravicové 
strany ale varují před zadlužováním. Kdo má podle vás pravdu? 
 
Daniel MÜNICH, ekonom, CERGE-EI 
-------------------- 
No, ono to těžko rozsoudit. Ta nemocenská se stala jakýmsi symbolem dohadů, jestli šetřit, nešetřit a 
jak šetřit, takže pravice na jedné straně právem říká, že by se mělo šetřit a snaží se ušetřit i na 
nemocenské, levice říká, že by se nemělo šetřit bezhlavě a svým způsobem má taky pravdu. 
 
Jan RICHTER, moderátor 
-------------------- 
Lze tedy odhadnout, jaký bude mít zvýšená mateřská dopad na státní rozpočet? 
 
Daniel MÜNICH, ekonom, CERGE-EI 
-------------------- 
No, pohybuje se to mezi 1,5 až 2 miliardami, což je vzhledem ke státnímu rozpočtu a především ke 
spoustě takzvané vaty, to znamené peněz, které se ztrácí ve státním rozpočtu, relativně malá část. Zde 
je dobré si připomenout, že nemocenská je, není dávka, je pojištění a zároveň je velice obtížně 
zneužitelná, protože přece jenom simulovat narození dítěte je velice obtížné. 
 
Jan RICHTER, moderátor 
-------------------- 
Jak vlastně, pane Münichu, pomůže tato vyšší mateřská rodinám s dětmi a jejím rozpočtům, lze nějak 
odhadnout tu částku? 
 
Daniel MÜNICH, ekonom, CERGE-EI 
-------------------- 
Zase bych připomněl, nejde o nějakou sociální dávku, jde o pojištění, pojištění příjmu, který jaksi 
přestává jít v okamžiku, kdy žena očekává narození dítěte a nějaké období po narození, to znamená, je 
to trochu jako nemoc, i když samozřejmě dítě není nemoc, nejde o rodičovskou dávku, nejde o 
sociální dávku, jde o pojištění, takže já bych to neměřil tím, kolik, na kolik si lidé přijdou. 
 



Jan RICHTER, moderátor 
-------------------- 
V České republice trvá mateřská dovolená 28 týdnů, což je poměrně dost nebo déle v porovnání s 
ostatními evropskými zeměmi, nebudeme podle vašeho názoru muset dříve či později tyto sociální 
benefity seškrtat, stejně jak se to děje v některých evropských zemích? 
 
Daniel MÜNICH, ekonom, CERGE-EI 
-------------------- 
Řekl jste sociální benefity, to je množné číslo, ona jich je dlouhá řada a bylo  by jistě dobré některé z 
nich seškrtat, ale ne nutně všechny. Já si myslím, že v případě mateřské jako pojištění, že možná to 
není opravdu to správné místo, kde škrtat. 
 
Jan RICHTER, moderátor 
-------------------- 
Tolik Daniel Münich z Institutu CERGE-EI. Děkuji za rozhovor a na slyšenou. 
 
Daniel MÜNICH, ekonom, CERGE-EI 
-------------------- 
Na slyšenou. 
 
 


